
CIRCULAIRE REVITALISATIE  
ALFA-COLLEGE HOOGEVEEN

Maximaal effect met  
minimale middelen
De revitalisatie van het Alfa-college in 
Hoogeveen heeft de mbo-school zo 
enthousiast gemaakt voor circulariteit, dat dit 
een speerpunt is geworden in het onderwijs. 
Ook de bouwpartijen zien het project als het 
begin van een duurzame toekomst.

‘Studenten geef ik mee: verkoop je huid duur. Jij hebt straks als pas afgestudeerde 

een op je baas.’ Waar bedrijven vaak klagen dat ze verse arbeidskrachten nog 

zoveel moeten leren, gaat dat voor ondernemers die gediplomeerden van het Al-

fa-college in Hoogeveen aannemen straks niet meer op. ‘Zij kunnen hun werkge-

ver meenemen op het gebied van circulair bouwen’, zegt Jan Willem van Kasteel, 

projectmanager namens ICSadviseurs.
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Studentenparticipatie
Aannemer HuneBouw en diens partners betrok-

ken namelijk studenten bij alle facetten van de 

revitalisatie van het scholencomplex aan de 

Voltastraat. ‘Op alle onderwijsniveaus’, zag Van 

Kasteel. ‘Hbo-studenten van de Hanzehoge-

school werkten aan modellen om onze circulai-

re inspanningen meetbaar te maken, mbo-tim-

merlieden in spé van het Alfa zelf maakten delen 

van het interieur, leerling-uitvoerders draaiden 

mee op de bouw…’ ‘Ook de niet-bouwopleidingen 

deden mee’, vult Jan-Berend van der Wijk aan; 

hij is regiodirecteur van het Alfa-college. De 

kappersstudenten ontwikkelden bijvoorbeeld 

de haar- en schoonheidssalon van de toekomst. 

‘Een groene kapsalon waar alleen milieuvrien-

delijke middelen gebruikt worden.’

Van der Wijk: ‘Wij durven ons nu dé school voor 

duurzaamheid en circulariteit te noemen. We zijn de 

aanjager en belangrijke deelnemer van een Duur-

zaamheidscentrum, waar we samen met overheden 

en het bedrijfsleven de technieken en processen van 

de toekomst onderzoeken. Aannemers en installa-

tiebedrijven kunnen daar modules afnemen om hun 

personeel bij te scholen.’ Het Alfa-college kan bijvoor-

beeld uitleg geven over Madaster, “het kadaster van 

materialen”, waarin het als eerste onderwijsinstelling 

is opgenomen. Naar verwachting wordt het materi-

alenpaspoort een pijler onder de circulaire economie, 

omdat het duidelijk maakt uit welke (herbruikbare) 

materialen een gebouw bestaat. ‘Dit maakt het ook 

mogelijk daaraan een geldwaarde te koppelen’, legt 

Van Kasteel uit. ‘Want bij sloop worden die materia-

len weer een verkoopbare grondstof voor de bouw.’

Renovatieopgave
‘Deze studentparticipatie op alle terreinen 

bracht een “supergave dynamiek” in het project’, 

zegt Van Kasteel, maar liever nog wijst hij op 

de spin-off voor de toekomst. ‘Deze generatie 

nieuwe werknemers heeft zelf al láng bepaald 

dat duurzaam leven en werken de enige optie 

is. Bedrijven die daar nu nog niet veel mee heb-

ben, zullen méé moeten, anders willen al die 

jonge mensen niet eens meer voor ze werken. 

En dan komen die bedrijven zichzelf lelijk tegen’, 

stelt hij.

‘Nederland staat voor een enorme renovatie-

opgave. Die zal toch echt circulair aangepakt 

moeten worden, al is het alleen al omdat nieu-

we materialen schaarser en dus duurder wor-

den. Tegelijk is het met oudere gebouwen lastig 

om vrijkomend materiaal opnieuw te gebruiken. 

Hoe mooi is het dan als je werknemers hebt die 

daar al wat ervaring mee hebben opgedaan?’
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Gemoderniseerd
Bij al deze positieve effecten zou je bijna verge-

ten dat het Alfa-college aan de Voltastraat ook 

“gewoon” gerevitaliseerd is. ‘We hebben een 

stuk van het oudste deel – uit 1964 – gesloopt 

en de rest, ook een nieuwer deel uit 1996, op-

gewaardeerd, onder meer met een nieuw 

VRF-klimaatbeheersingssysteem’, vertelt pro-

jectleider André Baron van HuneBouw. Van der 

Wijk kan zo ‘vier, vijf aanleidingen’ noemen 

waarom de grote verbouwing nodig was. ‘Het 

oude gebouw was echt een school, het paste 

met zijn donkere lokalen en lange gangen niet 

meer bij de moderne onderwijsconcepten, die 

veel meer uitgaan van voorbereiding op en sa-

menwerking met het bedrijfsleven. Het had ook 

geen goed binnenklimaat: in de zomer werd 

het veel te heet en in de winter liepen de stook-

kosten enorm op. En dan was het ook nog te 

groot met het oog op de te verwachten bevol-

kingskrimp.’

Circulariteit
Een moderne, open uitstraling, meer gebruiks-

comfort en lagere exploitatielasten waren zo-

maar enkele wensen voor de verbouwing. ‘Dit 

zou automatisch een duurzamer gebouw bete-

kenen’, zegt Van der Wijk. Al vroeg in de voor-

bereiding ontstond echter het idee om niet 

alleen het eindresultaat, maar ook het bouw-

proces in het teken van duurzaamheid te stellen. 

Van circulair bouwen om precies te zijn. ‘Een 

lezing van architect Thomas Rau bij de opening 

van het studiejaar 2016 heeft ons – en dan doel 

ik ook op het College van Bestuur – enorm 

geïnspireerd om het project circulair aan te 

pakken.’ Om dat handen en voeten te geven, 

haalde de school onder anderen Van Kasteel 

aan boord, die als projectmanager hielp met 

‘het formuleren van de ambitie, om die vervol-

gens bij de markt neer te leggen volgens de Best 

Value Approach. Het voordeel van die contract-

vorm is dat je de expertise van de bouwpartners 

maximaal benut, want je legt bij hén de verant-

woordelijkheid neer om joúw doelen te halen.’

‘Het oude gebouw was 
echt een school’

- Jan-Berend van der Wijk
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Lesje transformeren
Hoewel het ging om ‘een complexe uitvraag die 

lastig in te vullen zou zijn binnen het gestelde 

budget’ - in de woorden van Baron - besloot zijn 

werkgever HuneBouw de uitdaging aan te gaan 

en in teamverband met onder anderen Nico 

Visser van Team4 Architecten een projectplan 

te maken. 

Dat plan ging uit van ‘een maximaal effect met 

minimale middelen’, legt Visser uit. ‘Slim om-

gaan met wat er al is, zowel aan de binnen- als 

de buitenkant.’ De wens om een duidelijk her-

kenbare, uitnodigende hoofdentree te creëren 

loste hij bijvoorbeeld niet op door de oude vleu-

gel te slopen en een nieuwe op te trekken. ‘We 

hebben het betoncasco gestript en daar een 

nieuw jasje omheen gezet. Ik heb wel vakgeno-

ten rondgeleid die dachten dat dit deel nieuw-

bouw was.’ Dat was meteen weer een mooi lesje 

in transformeren: ‘Duurzaam bouwen levert 

niet per se een houtje-touwtje-uitstraling op. Je 

kunt het zo modern maken als je wilt. Al vind 

ik het wel mooi om wel érgens het verhaal te 

vertellen, nadrukkelijk te laten zien hoe je ge-

bruikte materialen een nieuwe toepassing geeft.’ 

‘Vakgenoten 
dachten dat 

het nieuwbouw was’

- Nico Visser

‘Studenten hebben 
voorsprong op 

hun baas’

- Jan Willem van Kasteel
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Koffiecorners 
Wél circulair, maar niet direct als zodanig her-

kenbaar zijn bijvoorbeeld de nieuwe plafonds. 

Baron: ‘We hebben in Rockfon een partij gevon-

den die de oude plafondplaten innam om die te 

vermalen en er nieuwe van te maken.’ Een ander 

voorbeeld zijn de binnendeuren, die niet vervan-

gen zijn maar voorzien van een glasopening en 

‘gewrapt’, zodat ze er als nieuw uitzien. Ook zijn 

verschillende binnenwanden gedemonteerd en 

elders neergezet, waar ze voorzien van een nieuw 

kleurtje weer jaren mee kunnen. Juist wél “zicht-

baar hergebruikt” zijn onder meer de koffiecor-

ners: deze facilitaire corners zijn gemaakt van 

plafondlatten uit het gesloopte deel van de 

school. De balie van het servicecentrum is ge-

maakt van de treden en de balustrade van een 

gesloopte trap. En zo zijn er nog genoeg andere 

voorbeelden, in het zicht of achter de schermen. 

Van Kasteel: ‘Het is gewoon een heel gaaf school-

gebouw dat laat zien dat hergebruik beslist niet 

hoeft te leiden tot een kringloopsfeertje. Crad-

le-to-cradle-vloerbedekking is iets heel anders 

dan een tweedehands tapijt.’

Keten
‘Essentieel voor circulaire processen is: de hele 

keten aanspreken op wat je béter kunt doen 

dan simpelweg slopen en iets nieuws laten aan-

rukken, op ieder onderdeel’, doceert Visser. 

Baron: ‘Het was in feite voor ons allemaal on-

bekend terrein. We hadden een circulaire werk-

groep om sámen de vraagstukken op te lossen 

die gaandeweg op ons pad kwamen. Natuurlijk 

hadden we vooraf een rondgang gemaakt door 

het gebouw: wat zit erin, wat zou je daarmee 

nog kunnen doen, maar pas tijdens het werk 

weet je écht wat je in handen hebt. We hebben 

heel veel tijd gestoken in het meenemen van 

onderaannemers en leveranciers om óók de 

circulaire denkrichting in te slaan. Dat heeft 

uiteindelijk geleid tot een enorm enthousiasme 

en steeds meer goede ideeën.’
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CIRCUL AIRE RE VI TAL ISAT IE 
EN VERBOUW AL FA-COL L EGE, 
HOOGE VEEN

Opdrachtgever : Alfa College

B O U W T E A M L E D E N
Architect : Team 4 architecten

Bouwmanagement : ICSadviseurs

Constructeur : Goudstikker - de Vries

Aannemer : HuneBouw

Installateur : Leerkes

Installateur : Ten Kate 
installatietechniek

Installateur : Niemeijer 
Installatietechniek

O N D E R A A N N E M E R S  E N  L E V E R A N C I E R S
Plafond en wandsystemen : Unipé Afbouw 

Schilderwerk : Zijlstra Schilders 

Leveren en monteren 
van digitaal ingemeten 
utiliteitsdeuren incl. hang- 
en sluitwerk

: BPZ

‘Voor ons 
allemaal 

onbekend terrein’

- André Baron
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Focus
Dat zag ook Van Kasteel. ‘Niet alleen bij de bouwpartijen, maar ook 

door de hele schoolorganisatie heen ontstond een bijzondere moti-

vatie om hier iets écht moois van te maken.’ Als projectmanager zag 

hij het wel als zijn rol om ieder idee goed te toetsen aan de ambitie 

(‘wordt het gebouw hier écht beter van?’), het budget en het tijdspad, 

kortom: ‘om de focus op het einddoel te houden.’ Hij noemt het ‘heel 

tof dat we de kans hebben gekregen om het gewoon eens te gaan doén, 

circulair bouwen. Alle partijen hebben het risico om op hun plaat te 

gaan geaccepteerd en zijn samen, in alle openheid, óok over onzeker-

heden, de uitdaging aangegaan.’ Baron: ‘Als je nooit fouten wilt 

maken, moet je niet gaan pionieren. Er zijn altijd hobbels, er zijn heus 

zaken die mis gaan, maar die zien we als leermomenten. Die inves-

tering in kennis en vaardigheden gaat zich terugbetalen, dat merken 

we nu al.’
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